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Slovo z přístavu 

 

Během roku 2024 se bohužel redakci podařilo vydat pouhá dvě čísla, 

což nelze vyhodnotit jinak než neúspěšně. Důvod je prostinký. Naši 

redaktoři se nezúčastňovali akcí a bohužel ti, kteří se zúčastnili 

se nezhostili role zpravodaje a o akci nedodali informace. Je tedy 

fenoménem doby, že raději vrhneme tři fotky na FB stránku a tím 

je možné považovat akci za popsanou. Že se nám z činnosti vytrácí 

kronikářská tradice a rezignujeme na dokumentaci doby se nám 

vymstí, protože po nás vznikne informační vakuum. Abychom se 

pokusili aspoň trochu odčinit tento propad, vydáváme v 61. ročníku 

další číslo.  

A protože redaktorů časopisu nepřibývá – naopak – mnoho jich 

nezbývá, nezbývá než měsíční formát, který nedokážeme informačně 

naplnit, změnit na formát dvouměsíční (těžká věta – spousta čárek, 

vnořených informací, ale na druhé, třetí počtení už to bude dávat 

smysl       ). V tomto čísle se malinko ohlédneme, co bylo, ale hlavně 

chceme říci co bude, abychom pomohli účasti na dalších vodáckých 

akcích roku 2025. 

Všem členům, vedoucím, rodičům, přátelům a podporovatelům přejeme 

příjemné počtení. 

 

Úvodní slovo sepsal Džin   
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Sobota 11. 1. 2025 – Pražská strašidla 

Tradičně druhou sobotu v lednu jsme se vypravili do Prahy na 

závody. Před závody si ještě celá banda vyrazila trochu skočit do 

Jump parku. Sraz byl na vlakovém nádraží v 7.30 hod a po obědě se 

konečně dostalo i na samotný závod. Bohužel jsme zaspali 

přihlášení do závodů, takže skoro všichni šli mimo bodované 

kategorie. Pouze do kategorie C nejstarších se podařilo vmáčknout 

naposledy běžícího Aladina s Hvězdářem, kteří nezaváhali: 

1 448 C 

Mach a 

Šebestová 

Aladin, 

Hvězdář 

přístav 

Sedmička 

Pardubice Sedmička 1:33 22 22 

… a vyhráli! 

Sobota 25. 1. 2025 – Vánoční pinec 

Inu čtete dobře. Letošní pinec jsme namísto Vánoc přesunuli na 

leden. Jednak si mohli mnozí vyjet na hory nebo na moře, ale 

mohlo se i lépe využít lednových volných víkendů a nepřecpávat 

beztak našlapaný závěr roku. 

 

Víkend 21. – 23. 2. 2025 – Výlet na Vodomilku 

Tradiční výlet do Pece pod Sněžkou se opět vydařil. Bylo 

nádherně, celé výpravě se podařilo pokořit Sněžku a beze ztrát se 

vrátit na základnu. Všichni pochopitelně zmáchaní až za krk a 

kamna jela naplno. Večer hry, v neděli dovádění venku. O akci 

naleznete reportáž uvnitř čísla. 

Hlásí



 

 

 

 

 

Kormidelnický kurz 21. -23. 3 2025 

Pro vybrané skauty a skautky připravili na roveři a rangers 

první víkendový kormidelnický kurz, který by pomohl všem 

k lepšímu vedení družin, tvorbě programu a obecně k vyšší úrovni 

schůzek a akcí. Redakce se těší na informace z této akce. 

Vypouštění Seče 29. 3. 2025  

Pod vedením Lišáka a dalších se vypravíme splouvat Chrudimku, 

účast spíše pro starší a zkušenější. Přihlašování během schůzek. 

Svojsíkův závod 5. 4. 2025  

Po loňském ZVASu je letos závod skautů. Je na kapitánech a spíše 

než na nich na vedoucích programu schůzek, zda se nám podaří 

postavit hlídky do základního (okresního kola) 

Vypouštění Pařížova (Doubrava) 6. 4. 2025  

Opět pod vedením Lišáka a dalších se vypravíme splouvat 

tentokráte Doubravu, můžeme vzít i raft a tedy i ty menší, kteří 

na schůzkách projeví zájem. Přihlašování opět během schůzek. 

Odemykání vody 12. 4. 2025  

A do třetice na vodu. A opět tradiční akce – odemykání Chrudimky 

s Čochtanem a celým tím krásným rituálem organizovaným KVT 

Pardubice. Věříme, že se najde dost dospělých, abychom tentokráte 

jeli na Chrudimku a nebylo z toho zase Labe. 

Brigáda Klubovna 13. 4. 2025  

Nejen Sečská základna, ale i klubovna si zaslouží úklid a údržbu. 

Vyzýváme proto každého s rukama, aby nám aspo%n na chvíli 

pomohl klubovnu trochu zlepšit. Naposledy se to dělo ještě před 

Covidem. 

Vypouštění Seče 29. 3. 2025  

Pod vedením Lišáka a dalších se vypravíme splouvat Seč, účast 

spíše pro starší a zkušenější. Přihlašování během schůzek. 

Navigamus 2025 5. - 8. 6. 2025  

Letošní ročník se bude konat na Slapech, sice až v červnu, ale 

protože teď se platí o hodně méně, hlaste se co nejdřív. 

Připravuje

https://www.pristavsedmicka.cz/navigamus-2025/
https://forms.gle/ZcosM5u1PHFzVgjA6


 

Tábory 2025 

V rámci aktivit přístavu pro vaše, naše, ale i ostatní děti v době 
letních prázdnin 2025 opět připravujeme nabídku řady vodácko-
skautských táborů. V současné době již zaručíme uspořádání, 
organizační a personální zabezpečení všech se může trochu měnit. 
Začneme jako vždy táborem na Seči a to opět hned na začátku 
prázdnin, tentokráte na celých 14 dní. Ve čtvrtém týdnu pak tábor 
pro kluky v Polsku a na přelomu prázdnin pokračují holky rovněž 
v Polsku na Wartu. A na konci prázdnin Příměstský tábor. 
V odkazech na stránkách přístavu naleznete bližší informaci a 
odkazy. 
S tábory již můžete termínově počítat a ještě máme všude volná 
místa na dohlášení k již přihlášeným účastníkům 
 

Stálý tábor Seč: 28. 6. – 12. 7. 2025 Seč  (5.000,-) 

Putovní tábor Drweca (7.+12. oddíl) : 19. 7. – 26. 7. 2025  (4.000,-) 

Putovní tábor Warta (17. oddíl) : 27. 7. – 2. 8. 2025 (4.000,-) 

Příměstský tábor – 7+12+17 oddíl + veřejnost: 25. 8. – 29. 8. 2024 – 
klubovna (2.900,-)  

 

 

http://www.pristavsedmicka.cz/tabory-2025/sec_2025/
http://www.pristavsedmicka.cz/tabory-2025/putovni-tabor-drweca-2025/
http://www.pristavsedmicka.cz/tabory-2025/warta-2025/
http://www.pristavsedmicka.cz/tabory-2025/primestsky-tabor-2025/


 

Vodomilka 2025 

Tradičním středobodem prvních měsíců roku je výlet na Vodomilku. 

Jako vždy se jedná o velkou akci a v posledních letech už zájem 

přesáhl kapacitu objektu. A tak nám nezbylo než vybírat podle 

dosavadní docházky, aktivity a v neposlední řadě i fyzické 

zdatnosti. Nakonec vyjelo 25 dětí a 10 vedoucích. Byl to mazec, 

protože lůžek bylo o několik méně.  

Vyrazili jsme Tranzitem (Džin), Vitem (Šotek), Volvem (Džína) a další 

auta řídili Lišák a Digger. Chyběli nám tentokráte Rákos s Datlem 

– tak to by nemuselo být ve společence hned jak v sauně. V Peci jsme 

vysypali posádky 

a náklad a 

odvezli většinu 

aut do Maršova 

s parkováním za 

nula. Výstup 

k chalupě na 

Hnědém vrchu je 

tradičně za 

trest, ale po 

hodině stoupání 

dofuněl i ten 

poslední (ano, 

opět Džin). To už 

byli skoro 

všichni po 

večeři, ubytovací 

důstojník Aladin zvládal všechny rozdělit na pokoje, roveři se 

zakempovali ve společence. Zahrál se Bang a další c hry a rozdělili 

jsme se klasicky na silnou a slabou skupinu. Protože musíme snídat 

na etapy, tak abychom věděli, kdo má ráno v kuchyni přednost.  

Ráno byl cíl jasný, má být 

pampalábově nádherné 

počasí, takže hurá do 

hory a dobýt Sněžku. Tam 

se vyfotit a podle 

fyzické kondice se pak 

toulat po horách. Slabá 

grupa to hlavně sjede od 

Růžohorek na bobech. 

Nakonec se vytvořili 

skupiny tři, když Marlin 

vzal vlčata na speciální 

polární výpravu na 



 

spojeném laně – a jak se to na zmrzlém vodopádu v lese hodilo, být 

jištěný! 

Vše nám vyšlo podle 

plánu. Silná skupina 

stanula na vrcholu o 

půl jedenácté, slabší 

asi o dvě hodiny 

později. Polární 

skupina se dostala až 

za Růžohorské sedlo, 

a pak to zase vzali 

nazpátek. Výstup 

sice trval, ale 

panoramata stály za 

to, horší to bylo 

s lidmi – nahoře na 

hoře bylo jak na 

Václaváku, ale aspoň 

nás měl kdo vyfotit. Horší než výstup byl asi sestup, protože sníh 

se bořil, ujížděl a to i v nesmekách (natož pak bez nich – jen za 

sestup jsem se skácel dvakrát jak šraňky).  

Oběd byl na 

Růžohorkách venku (šlo 

to, protože tentokráte 

bylo nebesky modře a 

sluníčko hřálo). Před 

druhou hodinou došla 

na oběd i silná 

skupina, která to 

vzala přes Jelenku. Po 

opulentním obědě (i na 

knedlíky došlo) se 

silná skupina morálně 

rozložila a většina 

dezertovala ke slabé 

skupině. V silné tak 

zůstali jen RR, kteří to vzali od Portášek ještě dál k Janě. My 

normální sjeli super sjezdem k horní stanici Portášek, po sjezdovce 

se skoro nedalo jet na bobech, přesto to pár bláznů zkusilo. Na 

Danielce dáváme posilující kávu a jdeme nazpátek. Krásný výlet. 



 

V chalupě se roztopila 

kamna jako kdyby tam 

Datel byl (možná i hůř) 

a Džína začala tvořit 

špagety s mrkví a 

mletým. Než se všichni 

navečeřeli, zbyl čas na 

hledání Vodomiláka, 

který se zase pekelně 

dobře schoval (modrý 

skřítek v modrých 

záclonách byl 

prakticky neviditelný). 

Po večeři dáváme 

obchodní hru vláčky 

s nákupy močůvky nebo bahna a mezi stanicemi Prdákov, Smrdákov, 

Vydřiduchov a Holé zadky se míhalo více jak 13 mašinek s vagonky. 

Výsledek hry dvojic se dělil průměrným věkem, takže starší v žádné 

extra výhodě nebyli. Pochopitelně se hrál i dnes Bang, prší, pinec 

a došlo i na velký souboj ve sněhu Karas proti zbytku světa. 

V neděli snídaně na 

pohodu v osm, postupně 

se protáčí v jídelně 

všechny pokoje a pak 

roveři vytahují děti 

ven na zimní 

radovánky. To aby 

nejeli domů zbytečně 

suchý. Sjezdy, skoky a 

pády se letos 

vydařily, sněhu bylo 

dost a dokonce ani moc 

netál, takže to s těmi 

promáchanými svršky 

nebylo tak velký. O 

půl dvanáctý se 

všichni vrátili na vepřový na kmíně s rýží. A to už balíme a 

vyklízíme. Je potřeba shodit a snosit veškeré použité oblečení, 

odpadky, a tak se po poledni všichni dali do balení a úklidu. A 

letos v rekordním čase ve čtvrt na dvě začínají scházet dolů první 

– primárně řidiči, kteří se musí dostat pro auta do Maršova. 

Začalo nakonec pršet, takže nemusíme litovat, že víkend a výlet 

skončil, hory nás vyprovodily zataženou oblohou, mohli jsme jen 

vzpomínat na včerejší opalovačku na hřebenech. 

       Sepsal Džin 



 

 

 



 

 

 
 
 



 

Zkracovačka 

Posledním základním uzlem, který jsme zatím nepředstavili je 

zkracovačka – která se používá ke zkrácení lana nebo vyvázání 

prověšení. Uzel má několik vlastností, díky kterým je pro tento 

účel vhodný: 

• Poskytuje dvě smyčky, jednu na každém konci uzlu, kterou lze 

použít k protažení dalšího lana 

• Uzel zůstává pod napětím bezpečný; čím je lano hrubší, tím je 

bezpečnější  

• Po odstranění napětí se uzel snadno rozpadne 

Poslední z těchto atributů je neocenitelný. Jiné uzly se pevně 

zavážou a je téměř nemožné je rozpojit, pokud byl uzel vystaven 

velkému napětí. Naproti tomu zkracovačka se odděluje poměrně 

snadno. Na druhou stranu je pravda, že byla vyvinuta před použitím 

moderních "kluzkých" syntetických lan. Zkracovačka uvázaná z 

takových lan může při zatížení selhat. Důrazně se doporučuje 

vyzkoušet uzel pod zatížením, než mu důvěřujete. Základní 

zkracovačka se váže ze tří závitů, prostřední z nich roztáhnete do 

těch krajních a ty za konce utáhnete.  

Přiznejme si, že v naší 

oddílové praxi zkracovačku až 

tak zásadně nepotřebujeme, 

málokdy se nám stane, že 

bychom potřebovali napnout 

lano natolik pevně, aby bylo 

pod napětím nebo nepřekážily 

provisy lana, nicméně stále je 

lepší než lano řezat a 

opatovně svazovat. 

     

  Sepsal Džin  

 

 



 

Slavné 

plachetnice 

(6. díl – Clipper)  

 

Clipper byl typ obchodní plachetnice z poloviny 19. století 

navržený pro rychlost. Termín byl také zpětně přiřazen na 

baltimorský clipper, který vznikl už koncem 18. století. 

Clippery byly obecně úzké na svou délku, podle pozdějších standardů 

19. století malé, mohly přepravovat omezený hromadný náklad a měly 

velkou celkovou plochu plachet. "Clipper" neodkazuje na konkrétní 

konstrukci, ale spíše účel; clippery mohly být škunery, brigy, 

brigantiny atd., stejně jako plně vybavené lodě.  

Clippery byly většinou vyrobeny v britských a amerických 

loděnicích, ačkoli Francie, Brazílie, Nizozemsko a další národy také 

některé vybudovaly. Clippery se plavily po celém světě, především 

na obchodních cestách mezi Spojeným královstvím a Čínou, v 

transatlantickém obchodu a na trase New York-San Francisco kolem 

mysu Horn během kalifornské zlaté horečky. Holandské clippery 

byly stavěny od roku 1850 pro obchod s čajem a osobní dopravu na 

Jávu. Roky rozmachu éry kliperů začaly v roce 1843 v reakci na 

rostoucí poptávku po rychlejších dodávkách čaje z Číny a 

pokračovaly poptávkou po rychlém přechodu na naleziště zlata v 

Kalifornii a Austrálii počínaje lety 1848 a 1851. Éra skončila 

otevřením Suezu v roce 1869.  

První lodě, na které byl termín „clipper“ aplikován, byly 

baltimorské clippery, vyvinuté v Chesapeake Bay před americkou 

revolucí a dosáhly svého zenitu v letech 1795 až 1815. Byly malé, jen 

zřídka přesahovaly výtlak 200 tun. Byly vystrojeny jako škunery, 

brigy nebo brigantiny. Ve válce v roce 1812 byli někteří lehce 

vyzbrojeny, plavily se pod vlajkami všech soupeřících mocností. 

Hluboký ponor přitom umožňoval baltimorským clipperům plout ostře 

proti větru. Britské clippery, které zajišťovaly britskou blokádu 

Baltimoru, byly uznávány prakticky pouze pro vysokou rychlost, 

nákladový prostor byl téměř zbytečný. 

Oproti tomu baltimorské clippery byly často stavěny pro obchod s 

otroky, rychlost lodi byla užitečná k tomu, aby unikly kontrolám 

britské a americké legislativy zakazující transatlantický obchod s 

otroky.  Některé z těchto baltimorských clipperů byly zadrženy a 

prodány majitelům, kteří je poté používali jako opiové clippery. 

Celkem mohl mít clipper až 50 plachet. Kolem těchto plachet měl 

závětrové plachty na nástavcích na koncích ráhen, které zvětšovaly 

plochu oplachtění. Dosahoval tím na tu doby nebývalé rychlosti 15–

17 uzlů, výjimečně až 21 uzlů. 



 



 

Zdroj: Polská Warta - ideální řeka na puťák — Kapitánská pošta únor 2018 

 



 

Světlo a teplo pro Ukrajinu 2024/2025 

 

Obyvatelé Ukrajiny mají před sebou už čtvrtou válečnou zimu a věci, které my 

považujeme za samozřejmost, jsou pro ně teď vzácností. Kvůli ruské agresi je 

část infrastruktury zničená a řada oblastí je bez elektřiny. Lidé, kteří měli 

ve zvyku topit si dřevem, nemohou kvůli ruským dronům a minám chodit sbírat 

materiál na topení. Je tak těžké se zahřát, uvařit si jídlo, posvítit si. 

Vyhlašujeme proto další kolo sbírky Světlo a teplo pro Ukrajinu, v níž jsme za 

první rok vyrobili a doručili přes 18 tisíc a za druhý přes 20 tisíc svíček v 

plechovce. I jediná svíčka dovede vytvořit hranice tmě. Zapojte se i vy! 

 

Jak se zapojit u nás? Nabízí se tři možnosti: 

1) Uspořádat veřejnou dílnu na výrobu svíček se zapojením 

místních obyvatel a ukrajinské komunity. Je to příležitost ke 

spolupráci s dalšími partnery. Dáte tím také možnost zapojit 

se každému vlastní prací a vytvoříte příležitost k setkání. A 

to je dnes opravdu důležité. Hotové svíčky je potřeba dopravit 

do centrálního skladu v Praze. 

2) Vytvořit sběrné místo, kam lidé mohou přinést hotové svíčky 

v plechovce nebo materiál na výrobu. Sběrné místo nám pomůže 

s logistikou celé sbírky a dá možnost zapojit se i jednotlivcům. 

Opravdu velmi stojíme o to, aby podobná místa vznikla alespoň 

v několika krajích, a nebylo tak nutné vozit hotové svíčky 

daleko. 

3) Uspořádat schůzku či výpravu na téma humanitární pomoci a 

vyrobte svíčky na v rámci programu 

Svíčky můžete samozřejmě vyrábět i doma s rodinou, s kamarády, 

s kolegy z práce a podobně. 

Jak svíčky vyrobit? Návod je dostupný 

na webu skut.cz, kde sepsán do tohoto 

dokumentu. Další podrobnosti naleznete 

na příslušném odkazu na stránky 

Skaut.cz  

(https://www.skaut.cz/svickyproukrajinu/) 

https://docs.google.com/document/d/1CZ4s2XpYEkckFHOGNIchqOEWfJmSPE2YMD9VOwblrMI/edit#heading=h.2ds5hfkuwezq
https://docs.google.com/document/d/1CZ4s2XpYEkckFHOGNIchqOEWfJmSPE2YMD9VOwblrMI/edit#heading=h.2ds5hfkuwezq
https://www.skaut.cz/svickyproukrajinu/


 

TROCHA HUMORU

Povídá Zvída Lovcovi. „Já 

miluju knihy, které Tě 

rozbrečí už na první stránce.“ 

„To znám!“ odpovídá Lovec 

„Teď čtu učebnici matematiky 

pro devátý ročník a je to 

fakt síla“.  


